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حبوبات لاکچری 

سلطان قبر !

منتشر نمی کند

کذب محض است

ممنوع شد

اصلا خوب نیست 

بذرپاش 

کذب است

با لفظ عالیجناب!

»بی قدرتی« 

داماد فراری 

حداقل ۲۳ مرتبه 

خراســان نوشــت: حبوبات را دیگر باید جزو کالا های لاکچری محسوب کنیم. 
تازه تریــن گزارش وزارت صمت از قیمت کالا های اساســی و مهم نشــان می دهد در 
اردیبهشت ماه امسال، حبوباتی نظیر عدس، لپه و لوبیا به صدر گرانی یک ساله این کالا های 
منتخب صعود کرده اند. تبعات تغییر ارز واردات این اقلام از ۴۲۰۰ به نیمایی در اواســط 
سال ۹۸، پایان رسیدن فصل برداشت، رشد نسبی تقاضا و بسته شدن مرز های وارداتی با 

توجه به شیوع کرونا، از جمله دلایل این رشد قیمت اعلام شده است.

علی علامه، مدیر گورســتان ابن بابویه در مصاحبه ای  از مافیای قبر در تهران پرده 
برداشت.این فرد آقایی به نام »س. ح. ا« است که ۴۰ سال با نفوذ و ثروت خود و تایید اوقاف، 

دفن اموات در امامزاده های کل تهران و حرم امام خمینی را در انحصار دارد.

ســیدعباس موسوی، ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت : فرانسه تکنولوژی 
خوانش را در اختیار دارد و این کار با حضور کشــور های ذینفع صورت می گیرد و فکر 
نمی کنم فرانسه کاری کند و اطلاعات خوانده شده را از طرق غیررسمی منتشر کند. قوانین 
و سازوکار خاص خود را دارد و آن ها موظف هستند، اطلاعات را استخراج و در اختیار 

کشور های ذینفع قرار دهند.

روابط عمومی دادگســتری اســتان اصفهان خبر منتشره مبنی بر قطعی  شدن حکم 
اعدام ۸ نفر از عوامل حوادث سال های ۹۶ و ۹۸ را تکذیب کرد. خبر انتشار یافته منتسب 
به رئیس  کل دادگســتری اســتان اصفهان مبنی بر قطعی  شدن حکم اعدام ۸ نفر از عوامل 
حوادث سال های ۹۶ و ۹۸ از سوی برخی رسانه های معاند و فضاسازی آن در شبکه های 
اجتماعی کذب محض بوده و تا کنون هیچ گونه تایید اجرای حکمی از سوی مراجع عالی 
قضایی در این خصوص واصل نگردیده است. شایان ذکر است هر گونه خبر در این رابطه از 
طریق پایگاه اطلاع رسانی دادگستری کل استان و یا مرکز رسانه قوه قضاییه منتشر می شود.

وزارت بهداشت هر گونه تبلیغ در خصوص انجام نمونه گیری برای آزمایش های 
تشخیصی کرونا ویروس را ممنوع اعلام کرد. وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی، 
هرگونه تبلیغ در خصوص انجام نمونه گیری برای آزمایش های تشخیصی کرونا ویروس 
جدید را به دلیل اختلال در برنامه کلان ملی تشخیص، پایش و مهار زنجیره انتقال ویروس 
و ایجاد تقاضای القایی، غیرمجاز اعلام کرد. بنا بر این دســتورالعمل شرکت های ذیربط 
موظفند ظرف مدت ۴۸ ساعت، خدمت انجام آزمایش کرونا را از تمامی سامانه های خود 

برداشته و تمامی تبلیغات مرتبط را حذف نمایند.

مینو محرز، عضو کمیته علمی ستاد مبارزه با کرونا گفت: اصلا وضعیت فعلی تهران 
خوب نیست و کنکور باید عقب بیفتد و به هیچ وجه هیچ نوع تجمعی توصیه نمی شود. 
وی که با رادیو »پادیو« گفتگو می کرد، افزود: امکان انتقال بیماری آن هم ساعت ها نشستن 
در فضای بسته وجود دارد. هرجا هر تجمعی هست باید کنسل گردد، عزاداری، عروسی، 
رســتوران و یا هرنوع مراسم دیگر! محرز تاکید کرد: سرعت انتشار بیماری وحشتناک و 

فوق العاده بالاست و به سرعت همه را ابتلا می کند.

رئیس دیوان محاسبات کل کشور با تاکید بر اینکه باید نهضت قیمت تمام شده کالا 
و خدمات را در دیوان دنبال کنیم تا مردم را هرچه بیشتر از مدیریت متنفع نماییم، گفت: 
گزارش تفریغ بودجه ـ که مهمترین سند نظارت مالی است ـ باید تغییرات جدی بکند. 
رئیس دیوان محاســبات گفت: با دیوان کار سیاســی نخواهیم کرد. با ما برخورد سیاسی 
شد، ولی با کسی سیاسی برخورد نمی کنیم. وی افزود: کلکسیونی از تهمت را به ما وارد 
کردند که از همه آن ها گذشــتم. پاســخ ما، کار بیشتر برای مردم و نظارت دقیق تر بر بیت 

المال کشور است.

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان کرمان وقوع قتل های زنجیره ای در ماهان 
را تکذیب کرد. کوروش احمد یوسفی با تکذیب شایعه وقوع قتل های زنجیره ای در ماهان 
اظهار کرد: طی روز های اخیر، شــایعه ای مبنی بر ربودن زنان جوان و قتل آن ها در ماهان 
کرمان در فضای مجازی منتشر شده که از اساس کذب است. وی افزود: متأسفانه برخی از 
افراد بدون هیچ سند و مدرکی اقدام به انتشار شایعات بی پایه در شبکه های مجازی می کنند 
که به شــهروندان آســیب وارد می کند. معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان کرمان 
گفت: انتشار خبر های کذب در فضای مجازی در شأن مردم فهیم کرمان نیست لذا بهتر 
است شهروندان در راستای کاهش آسیب های ناشی از فضای مجازی آگاهی های خود را 
نسبت به موضوعات منتشر شده در این فضا ارتقا دهند و اخبار را تنها از طریق رسانه های 
معتبر دنبال کنند. احمد یوسفی بیان کرد: اکثر مطالب منتشر شده در فضای مجازی صحت 
ندارند لذا این گونه خبر ها موجب صدمات روحی به افراد جامعه به ویژه در این شرایط 

که درگیر شیوع کرونا هستیم، می شود.

چند هفته پیش بود که خبری در بعضی از رســانه ها منتشر شد که محمود احمدی 
نژاد، رییس دولت نهم و دهم به محمد بن ســلمان، ولیعهد عربستان سعودی نامه نوشته 
است. اکنون متن نامه محمود احمدی نژاد به محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان منتشر شد 

که با عبارت عالیجناب آغاز شده است.

تئوریســین برجســته جریان اصلاحات گفت: تردیدی ندارم که »جریان اصلی« 
)جریــانِ در قــدرت( اصلاح طلبی تمام تلاش خود را برای توقف و حضور در قدرت 
خواهد کرد و در هر شرایطی با کارت قدرت بازی خواهد کرد. وی گفت به بیان دیگر، 
تردید ندارم که اگر عدول و عبور عامدانه ای هست از روح و جسم اصلاح طلبی است 
نه از قدرت. شــعار جریان رســمی )در/ با قدرت( اصلاح طلبی همواره این بوده که: 
»بی همه چیز به  ســر شــود، بدون قدرت به  سر نمی شــود«. این جریان، دیری است که 
حیات و ممات اصلاح طلبی را به بندِ ناف قدرت گره زده است، که، چون پاره گردد رگ 
حیاتی او نیز، پاره پاره می گردد. شــاید همین »درقدرتی« راز و رمز »بی قدرتی« امروز 

جریان اصلاح طلبی است.

قاضی مسعودی مقام در دوازدهمین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده پتروشیمی از 
مزاحمت تلفنی داماد فراری نعمت زاده برای دادگاه از داخل کشور خبر داد. دوازدهمین 
جلسه دادگاه رسیدگی به اتهام مدیرعامل سابق شرکت بازرگانی پتروشیمی و ١۴ متهم 
دیگر به ریاست قاضی مسعودی مقام برگزار شد. قاضی دادگاه در این جلسه از مزاحمت 
تلفنی ریاحی، یکی از متهمان اصلی پرونده و داماد فراری نعمت زاده و همچنین مرجان 
شیخ الاســلامی دیگر متهم فراری این پرونده، برای دادگاه خبر داد. در ابتدای جلســه 
قاضی مسعودی مقام در تذکری گفت: در ابتدا به متهمان به ویژه مرجان شیخ الاسلامی 
و علی اشــرف ریاحی تذکر می دهم که از این اقدامات تهدیدآمیز شما نسبت به قضات 
محکمه و مزاحمت های تلفنی به شعبه که از خارج از کشور و داخل کشور انجام می گیرد، 
خودداری کنند. مســعودی مقام پیش از این و در جریان جلســه دهم دادگاه اعلام کرده 
بود، متهم ریاحی وارد ایران شــده و در داخل کشــور است، اما متواری شده و در دادگاه 

حاضر نشده است.

رئیس جمهور با اشــاره به طرح درخواســت های متعدد از سوی ایالات متحده 
آمریکا و متحدانش برای ملاقات با مقامات ایرانی خاطرنشان کرد: آنها فکر می کردند 
ما چند ماه بیشتر نمی توانیم دوام بیاوریم و مجبور می شویم با آنها تماس بگیریم اما در 
این مدت اگر بگویم ۲۳ مرتبه درخواست ملاقات با مقامات آمریکایی دریافت کردم، 
کم گفته ام. در این مدت اگر بگویم ۲۳ مرتبه درخواســت ملاقات با مقامات آمریکایی 
دریافت کردم، کم گفته ام؛ در یک سفر نیویورک در سال ۹۶ هشت مرتبه از من تقاضای 
ملاقات شد. سال ۹۷بیشتر از سال ۹۶ و سال گذشته تقریبا همه سران کشورهای غربی 

و اروپایی یکی یکی از ما خواستند تا با مقامات آمریکایی ملاقات کنیم.

اخبار ویژه ...

سیاسی

سرویس سیاسی-  مصطفی معین در 
گفت وگویی به انتخابات ١۴۰۰ و شــرایط 

افزایش مشارکت در آن پرداخته است.
آقــای معین! پس لرزه های شــیوع 
ویروس کرونا در سیاست دنیا هم مشهود 
است و به نظر می رسد نه فقط ساختار های 
سیاســی، اقتصادی و بین المللی را تغییر 
دهد که حتی در فضای سیاست داخلی هم 
تاثیرگذار باشد. پیش بینی شما از تاثیرات 

کرونا بر سیاست ایران چیست؟
پاندمی کرونا حکایت از بحران عمیق 
و دامنه داری اســت که آینده جامعه بشــری 
را تحــت تاثیر قرار خواهــد داد. بحرانی که 
ریشه در سه قرن توسعه نامتوازن و ناپایدار و 
تخریب محیط زیست در دوره صنعتی شدن 
است. اکنون به اجبار پاندمی کرونا، تغییر در 
سبک زندگی و رفتار اجتماعی مردم، روابط 
کشــور ها و سیاست های جهانی الزامی شده 
است. تغییر »زیســت اجتماعی« به »زیست 
فردی« و خانه نشینی، در مخاطره قرار گرفتن 
فضــای عمومی و جامعه مدنــی با حضور 
بیشــتر در فضای مجازی و کاهش تعاملات 
اجتماعی، افزایش خشــونت های خانگی، 
درون نگری و مرگ اندیشی و فوت در انزوا، 
افزایش اختلالات سلامت روانی و اجتماعی 

بخشی از این تغییرات است.
همچنین مقولاتی، چون آزادی تجارت 
و اقتصاد، تشــکیل اتحادیه های بین المللی و 
جهانی سازی فرهنگ و اقتصاد رو به کم رنگ 
شدن گذاشته و تحت الشعاع برنامه های توسعه 
ملی کشــور ها قرار گرفته است. بروز بحران 
جهانی پاندمی کرونا علیرغم خســارت های 
انسانی و اقتصادی ســنگین آن، در مجموع 
به نفع سیاست های خارجی و اوضاع داخلی 
کشــور بوده است. فراگیر شدن شیوع کرونا، 
تلفات انسانی بالا و رکود اقتصادی در آمریکا 
و اروپای غربی و تنش های گسترده سیاسی 
- اجتماعــی در آمریکا، تمرکز فشــار های 
سیاسی و تهدید نظامی بر ایران را کاهش داد 
و از ســوی دیگر باعث شتاب بیشتر در تغییر 
رویکرد سیاســت خارجی کشور به سمت 
همکاری های راهبردی بلند مدت اقتصادی 

و سیاسی با چین و روسیه گردید.
در سیاســت داخلی هم گرایش های 
پوپولیســتی و نســبت دادن همه مشکلات 
جامعــه به »آمریکا« و »غــرب« و یا »تحریم 
اقتصــادی« که پیش از این اوج گرفته بود در 
نهایت با تاکید رهبری به حمایت بیشتری از 

تولید داخلی و صادرات غیر نفتی منجر شد.
بــا توجه به عوارض و مشــکلات 
اقتصــادی که این ویــروس بر زندگی و 
معیشــت مردم تحمیل کرده، فکر می کنید 
دامنه این مشکلات می تواند به اعتراضات 
سیاســی هم منجر شــود؟ )خصوصا که 
اعتراضات اخیر مــردم مبنای اقتصادی و 
معیشتی داشت( پیشنهاد شما به مسئولان 
اجرایــی و نظام بــرای جلوگیری از بروز 

احتمالی چنین اتفاقی چیست؟
همه گیری کرونا یک بحران »بهداشتی«، 
»اقتصــادی« و »اجتماعی« فراگیر اســت که 
می تواند ابعاد سیاسی و امنیتی هم پیدا کند. در 
همین زمان اندک از شروع کرونا که در آن قرار 
داریم؛ مصیبت و مرگ و میر فاجعه آمیز کرونا، 
سرپوش و تسکینی بر التهاب ها و تنش های 
اجتماعی ناشی از فقر و فلاکت معیشتی در اثر 
ضعف مدیریت ها، تحریم اقتصادی آمریکا و 
بازتاب نگران کننده اخبار اختلاس و فســاد 
مسئولان و بخش های مختلف حکومت بوده 
اســت. هرچند این موضوع مانند آتشی زیر 
خاکستر اســت که هر لحظه می تواند دوباره 
زبانه کشیده و شعله ور شود. بنابراین ضرورت 
دارد که تمهیداتی در سطح سیاست های کلی 
نظام اندیشــیده شود که مهمترین آن ها ایجاد 
هماهنگــی و وحدت عمل قوای مختلف در 
جهت جلب اعتماد و رضایت عمومی است. 
همچنین با رســیدگی ســریع به مشکلات 
تنگنای معیشــت و درآمد اقشار آسیب دیده 

و آســیب پذیر، انجام اصلاحات ساختاری 
در »نظامات تصمیم سازی، تصمیم گیری و 
اجرائــی«، رونق تولیــد و اقتصاد و باز کردن 
فضای سیاسی - اجتماعی، می توان از تکرار 
اعتراضات و آشــوب های خیابانی سال های 
اخیر پیش گیری کرد. البته با توجه به عملکرد 
ضعیف چند ســاله دولت و بافت نمایندگان 
مجلس و رویکرد های ســطحی و افراطی آن 
انتظــار چندانی از تحول و گشــایش جدی 
در امور کشــور به دور از واقع بینی اســت. 
سرمایه گذاری هرچه بیشتر دولت در بخش 
ســلامت فردی و رفاه اجتماعــی و ارتقای 
شاخص های آن همچون؛ حمایت های ویژه 
از اقشــار کم درآمد، تقویت همبستگی ملی 
و مشــارکت اجتماعی، گسترش دادن شبکه 
روابط اجتماعی و حمایتی، افزایش اعتماد و 
سرمایه اجتماعی و ارتقای روحیه سازگاری 
و تاب آوری با تکیه بر نهاد های جامعه مدنی، 
از جمله مواردی اســت که برای دوره گذار 
از بحران و جلوگیری از تنش های احتمالی، 
می توان به مســئولان ارائه کرد. داشــتن یک 
برنامــه راهبردی ملی با نگاهی آینده نگر هم 
برای مدیریت شرایط حاد کنونی و هم دوران 

پساکرونا موضوع مهمی است.
آقای معیــن! در فاصله باقیمانده تا 
انتخابات ۱۴۰۰ کــه بیم و نگرانی از باب 
تکرار مشارکت پایین انتخابات اسفندماه در 
انتخابات ریاست جمهوری هم وجود دارد 
فکر می کنید تا چه میزان انتخابات پیش رو 

تحت الشعاع این ویروس قرار گیرد؟
فارغ از بحــران کرونا و مهم تر از آن با 
ادامه شــرایط فشار اقتصادی و سرخوردگی 
سیاسی جامعه، پیش بینی می شود که انتخابات 
ریاســت جمهوری در ســال آینده هم مانند 
انتخابات مجلس یازدهم در فضای ســرد و 
بی نشاط و بدون رقابت واقعی برگزار شود. 
طبیعی اســت که با تضعیف نهاد انتخابات به 
دلیل رویکرد اســتصوابی شورای نگهبان و 
عملکــرد ضعیف نمایندگان مردم و دولت و 
فراگیری فساد مالی و اداری، پایگاه اجتماعی 
قوا و نهاد های منتخب نظام هم بیش از پیش 
سست و متزلزل شده و مشروعیت و کارآیی 

خود را از دست دهند.
آقای معین! فارغ از بحث کرونا، فکر 
می کنید عملکرد دو جریان سیاسی اصلی 
کشور چقدر می تواند در کاهش مشارکت 
تاثیرگذار باشــد و وظیفه و مسئولیت این 
دو جریان اصلی برای کمک به مشــارکت 

حداکثری در انتخابات چیست؟
به نظر من تا زمانی که صداقت، وفای به 
عهد و کارآمدی احزاب، جریان ها و یا فعالان 
سیاسی برای مردم احراز نشود، آن ها منزلت و 
تاثیرگذاری اجتماعی لازم را نخواهند داشت. 
در عصــر اینترنت و شــبکه های اجتماعی، 
سوابق مثبت یا منفی مدیریت ها، پاکدستی یا 
فساد مالی و یا اداری و آلودگی به مفاسدی از 
قبیل رشــوه، رانتخواری و آقازادگی و... قابل 

جستجو و استناد است.
شما قائل به شــعار »اصلاح طلب 
اصولگرا دیگه تمومه ماجرا« هستید؟ یا فکر 
می کنید این شعار بیشتر جنبه اعتراضی و 
مقطعی داشت و بازهم در انتخابات ۱۴۰۰ 
رجوع مردم به سمت کاندیدا های این دو 
جریان خواهد بود تا چهره های مســتقل و 

جدید؟
فعلا که شعار بالا بیانگر بی اعتمادی و 
انتقاد جامعه و به ویژه نســل جوان نسبت به 
عملکرد جناح های سیاسی است و در کوتاه 
مدت و میان مدت هم ادامه خواهد داشــت. 
همانطور که در پاســخ به پرسش های قبلی 
گفتم، هم انگیزه جدی برای مشــارکت فعال 
در انتخابات در فضای کنونی جامعه احساس 
نمی شــود و هم تفــاوت و تمایز زیادی بین 
نامــزدان انتخاباتی قائل نخواهند بود و یکی 
از افراد که از فیلتر »استصواب« گذشته با رأی 

اقلیت رئیس جمهور خواهد شد.
شاید تا چند سال پیش ظهور و بروز 
یک جریان ســوم بعید و دور از ذهن بود، 
اما بعــد از انتخابات اخیر و اینکه تا حدی 
می توان گفت شعار »اصلاح طلب اصولگرا 
دیگه تموم ماجرا« عینیت پیدا کرد، بعید به 
نظر نمی رســد شاهد ظهور و بروز جریان 
سومی باشیم؟ شما چنین امری را محتمل 
می دانید؟ شــاخصه های این جریان چه 

می تواند باشد؟
تا وقتی که به دلیل تحریم، امکان صادر 
کــردن انبوه نفت خــام و درآمد های دلاری 
بادآورده وجود نداشــته باشد، با فرض سالم 
بودن فرآینــد انتخابات، باز هم امکان توزیع 
فله ای پــول برای به اصطلاح داغ کردن تنور 
انتخابات کمترخواهد بود و به همان نســبت 
هم ظهور پر ســر و صدای احزاب یک شبه، 
جریان های فرصت طلب بی ریشــه و رأی 
ســازی های انبوه کمتر می شود. در عین حال 
علیرغم این شــرایط پر مشقت اقتصادی و 
آلودگی هــای مالی، هنوز هم ادعای مبارزه با 
فساد، جوان گرایی، ایجاد اشتغال و... با روش 
عوام گرایی و عوام فریبی و پوپولیسم حرف 
اول را در تبلیغــات انتخاباتی خواهد زد. در 
چنین فضایی شــعار ها »اصــلاح طلبانه و 
ظاهرفریب«، ولی عملکرد ها »غیرعادلانه«، 
»غیر اخلاقی«، »افراطی و خشن« و »عوامانه« 

خواهد بود.
راهکار شــما برای احیا و تاثیرگذار 
بودن دوبــاره این دو جریان اصلی در بین 
مردم چیست؟ کادرسازی؟ جوانگرایی؟ 

تغییر لیدر؟ تغییر شعار و اصول و ...؟
تا زمانی که احزاب و فعالان سیاسی به 
نقد و ارزیابی عملکرد های خود ننشینند و با 
رویکردی علمــی و صادقانه نقاط ضعف و 
قوت آن ها را مشــخص نکنند و برنامه کاری 
خود را برای آینده ارائه ندهند، اعتماد و سرمایه 
اجتماعی از دست رفته بر نخواهد گشت. یکی 
از ضعف های اساسی امروز، شکافی است که 
بیــن نظریه پردازان و فعــالان و جریان های 
سیاســی با تــوده مردم و شــرایط زندگی و 
نیاز های آن ها به وجود آمده است.بازگشت 
احزاب و جناح های سیاسی چه اصلاح طلب 
یــا اصولگرا به کار در عرصه های اجتماعی و 
مدنی، نهاد های غیردولتی و مطالعه و شناخت 
مســائل و مشــکلات و »درد و رنج مبتلا به 
مردم« و گروه های آسیب دیده و زیر خط فقر، 
راهبردی ضرورتی و گریزناپذیر برای اعاده 
حیثیت و جلب اعتماد عمومی به آن ها است.

نباید تنها به کوتاه مدت نگاه کرد و فقط 
رسیدن به قدرت را هدف گیری کرد. کمک 
به افزایش آگاهی های سیاســی، اجتماعی، 
حقوقی و مدنی مردم؛ احساس امنیت فکری 

و اجتماعی و اقتصادی جامعه و »تامین آینده 
کشور و نسل جوان« اهمیت دارد. باید بدانیم 
ریاست ها و پست های سیاسی تنها امانت و 
وســیله ای برای خدمت به توده های بی نام و 
نشانی است که قربانیان اصلی بی تدبیری ها 
و سیاســت بازی های رایج و تنــازع بقا در 
کشور بوده اند. نیازی نیست که برای رسیدن 
به قدرت تحت هر شــرایط و یا هر روشی را 
به کار گرفت، چنانچه زمینه های اجتماعی و 
شــناخت و آگاهی و اعتماد مردم، جوانان و 
فرهیختگان جامعه فراهم شــود، با خواست 
جامعه، خود قدرت و مســئولیت به ســراغ 

شایستگان خواهد رفت!
شاهد هســتیم که برخی از فعالان 
و اندیشــمندان در حوزه علوم انسانی و 
حتی عالم هنر، کنش هــای رفتاری خود 
را منطبق بر علم روز و حتی جهان پســت 
مدرن کرده اند. به نظر شما زمان آن نرسیده 
که مسئولان و سیاســیون ما نیز از جهان 
سنتی خود جدا شده و به سمت این جنس 
از رفتار هــا بروند؟ خصوصا در مواجهه با 
نسل جدیدی که رویکرد ستیز به سیاست و 
چهره های سیاسی دارد، یا به دنبال بازیگری 

متفاوتی در دنیای سیاست است.
بــه عقب بــر می گردم و اشــاره ای به 
دیدگاه های مطرح شــده در دوره مسئولیتم 
در وزارت علــوم می کنــم. مهم ترین هدف 
راهبردی من در امر تحول ســاختاری نظام 
آموزش عالی کشور و تاسیس وزارت علوم 
و تحقیقــات و فناوری در دولت اصلاحات، 
پیشــبرد توســعه علمی ایران بود که با شعار 
»توسعه علمی شرط بقا« پیگیری می کردیم. 
در انتخابات ریاســت جمهوری در ســال 
١۳۸۴ هم علاوه بر شــعار »اصلاحات گامی 
به پیش«، یکی از شــعار های اصلی من همان 
»توســعه علمی ایران« بود. اکنون هم اعتقاد 
دارم که هیچ برنامه توســعه بلند مدت و هیچ 
تصمیم گیری و اقدامی بدون پشتوانه علمی و 
پژوهشی نباید در دولت، مجلس و ارکان نظام 
به تصویب برسد. باید فضای حاکم بر دولت، 
دســتگاه های اجرائی و جامعه باید گفتمان 
علمی، آینده نگــری، و به دور از روزمرگی، 
مصرف زدگی، وابســتگی به صادرات نفت 

خام و یا سیاست زدگی و بی اخلاقی باشد.
به عنوان یــک »اصلاح طلب« فکر 
می کنید رویکرد اصلاح گری این جریان 
در ســال ۱۴۰۰ باید به کدام سمت و سو 
برود؟ به نظر می رسد شعار های همیشگی 
این جریان دیگر خریدار چندانی نداشــته 
باشــد؛ نه از این بابت که اهمیت ندارد از 
این بابت که تصور می شود قدرت اجرایی 

کردن آن شعار ها را ندارید.
پیش از این به چنین پرسشــی پاســخ 
دادم و بــاز هم تکرار می کنم؛ بازگشــت و 
فعالیت در »عرصه عمومــی«، در »نهاد های 
مدنی«، »افزایش ســطح آگاهــی جامعه از 
طریق شــبکه های فضای مجــازی« و ارائه 
معیار های دقیق شایستگی برای انتخاب رئیس 
جمهــوری که هیچ نقطه ضعف و ابهامی در 
کارنامه عملکردش در مسئولیت های خطیر 
گذشــته نداشته باشد؛ و در عین حال »عاشق 
ایــران«، »خادم مردم«، »کارآمد« و با »برنامه و 
رویکرد علمی در اداره کشور« نیز باشد، امری 
لازم اســت. رئیس جمهــوری که به حقوق 
شهروندی، دموکراسی و پیشرفت برای ایران 
و صلح و همزیستی و رعایت واقعی حقوق 

بشر در سطح جهانی باور داشته باشد.
رئیس جمهــور ۱۴۰۰ می تواند یک 
چهره جدید ناشناخته باشد که سونامی رأی 

ایجاد کند؟
البته در جامعه ای که مانند موج در حال 
نوسان و تغییر است و قابل پیش بینی نیست، 
امــکان بروز هر اتفاق یا پدیده ای را نمی توان 
رد کرد. اما اعتقاد من بر این اســت که حضور 
شــکوهمند و آگاهانه مردم و ایجاد سونامی 
آرای واقعــی تنهــا در یک انتخابــات آزاد، 

عادلانه، سالم و رقابتی امکانپذیر است.

سرویس سیاســی-  عضــو شورای 
هماهنگی نیرو های انقلاب گفت: ســال ۹۶ 
که پیروزی خیلی ســخت تر بود، ۲۰ چهره 
اصولگــرا برای ورود به انتخابات ریاســت 
جمهوری اعلام آمادگــی کردند، اما امروز، 
چــون عده ای قاطعانه فکــر می کنند »موفق 
می شــوند«، امکان دارد تعداد افراد بیشتر هم 
شده باشــد. مکانیزم انتخاباتی اصولگرایان 
برای ریاســت جمهوری ١۴۰۰ در ماه جاری 
نهایی می شود. برای صحت و سقم گمانه زنی 
ها درباره آن با مهدی چمران عضو شــورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی گفتگو یی 

انجام شده است که می خوانید:
تصمیم گیری درباره مکانیزم انتخاباتی 
اصولگرایان را در قالب شــورای ائتلاف 
نیروهای انقلاب انجــام می دهید یا یک 
ساختار فراحزبی دیگری درباره آن تصمیم 

خواهد گرفت؟
کار خاصی هنوز انجام نشــده، وقتی 

انجام شد خودمان اعلام می کنیم.
اصولگرایان بعد از پیروزی قاطع در 
انتخابات مجلس با اعتماد بالایی نسبت به 
انتخابات ســال ۱۴۰۰ سخن می گویند و 
معتقدند حتما یک چهره اصولگرا پیروز آن 

رقابت خواهــد بود. از الان می توان پیش 
بینی داشت؟

هیچ گونه پیش بینی قاطعی از الان نمی 
توان داشــت که نامزد چه گروه و دسته ای در 
آن رقابت موفق و پیروز می شود بنابراین اینها 
حدس و گمان اســت. معتقدم شرایط امکان 

دارد در یک دوره کوتاه تغییر کند.
بیش از 2۰ چهره اصولگرا در ســال 
96 برای کاندیداتوری در انتخابات ریاست 
جمهوری اعلام آمادگی کردند، آیا امکان 
دارد در انتخابات ســال آینده نیز 2۰ چهره 

اصولگرا نام خود را مطرح کنند تا به عنوان 
نامزد این جریان انتخاب شوند؟

شــاید هم بیشتر از این تعداد شوند. آن 
زمــان که پیــروزی در دوره دوم یک رئیس 
جمهور مستقر خیلی ســخت تر بود، شاید 
کاندیداها کمتر بودنــد اما الان همانطور که 
مطرح شــد عده ای قاطعانــه فکر می کنند 
»موفق می شــوند« بنابراین امکان دارد تعداد 
افراد بیشــتر هم شده باشد، در واقع از آنجاکه 
خودشان را شایســته می دانند و وارد میدان 

شوند.

در سال 96 شورای نگهبان کمک کرد 
که تعداد نامزدهای اصولگرایان کم شود، 
فکر می کنید این دوره هم اجماع نهایی روی 
یک نامزد را به بعد از اعلام نظر شــورای 
نگهبان دربــاره تأییدصلاحیت ها واگذار 

می کنید؟
نمی دانم. چون هنوز هیچ کاری انجام 
نشده است. ثانیا از تعبیر »شورای نگهبان کمک 
کرد« نباید استفاده کرد چون شورای نگهبان 
خیلی ناراحت می شود از این مسئله که بگوییم 
»کمک کرد«. شــورای نگهبان کار خودش را 
انجام می دهد و کاری به مسائل ندارد که باشد 
یا نباشد. شورای نگهبان براساس معیارهای 
خودش که گاهی اوقات ما هم زیاد ســر در 

نمی آوریم تصمیم می گیرد.
اصلاح طلبان از الان خیلی منفعلانه 
به انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ 
نگاه می کنند، آیا معجزه ای رخ خواهد داد 
که یــک دفعه مردم به نامزد اصلاح طلبان 

اقبال نشان دهند؟
ظاهرا به نظــر نمی آید، همان طور که 
مطرح شــد اقبال مردم به نامزد اصلاح طلبان 
می تواند معجزه باشــد، که این مسئله از الان 

قابل پیش بینی نیست.

نسل جوان  ایران به هردو جناح اصلاح طلب
 و اصولگرا  بی اعتماد است

مهدی چمران:

 اقبال مردم به نامزد اصلاح طلبان فقط می تواند معجزه باشد

وزیر علوم دولت اصلاحات می گوید: تا زمانی که صداقت، وفای به عهد و کارآمدی احزاب، جریان ها و یا فعالان سیاسی برای مردم 
احراز نشود، آن ها منزلت و تاثیرگذاری اجتماعی لازم را نخواهند داشت.

سرویس سیاسی- فعال سیاسی اصولگرا 
بــا بیان اینکه مجلس باید بــا دولت همکاری 
کند، یادآور شد: تجارب گذشته نشان می دهد 
حتی اگر مجلس طرح اقتصادی دهد، چون بار 
مالــی ایجاد می کند و این وضعیت مغایر اصل 
۷۵ قانون اساســی است در شورای نگهبان رد 
می شود، پس مجلس راه دیگری جز جلب نظر 
دولــت ندارد. حتی اگر این طرح در شــورای 
نگهبان هم تأیید شود، اما اگر دولت اعتقادی به 
آن نداشته باشد، از اجرای آن سر باز می زند. در 
واقع اجرای قانون را در دست انداز های مختلف 
می اندازد تا یک سال آخر دوره اش هم به پایان 
برسد. مجلس یازدهم از یک آشفتگی در تصمیم گیری رنج می برد. سلایق مختلف اصولگرا 
گویا خیلی نظرات همدیگر را قبول ندارند و هر گروهی سعی می کند فضای عمومی خانه 
ملت را به سمتی سوق دهد که مطلوبش هست. پایداری چی ها در همین ماه های نخست 
تلاش کردند طرح عدم کفایت رئیس جمهور را کلید بزنند و در کنار آن فضای مجلس را به 
موضوعاتی همچون فیلترکردن اینستاگرام سوق دهند تا با ایجاد فضاهای احساسی، نبض 
معادلات پارلمان را در دست بگیرند. البته سنتی ها نیز در این حوزه کم نگذاشتند میرسلیم 
چهره شاخص آنها در چندین نوبت با اتخاذ مواضع صریح مشروعیت ریاست مجلس را به 
چالش کشید. طیف سوم فراکسیون احمدی نژادی ها گرچه کم خبر تر بودند اما در چندین 
نوبت ثابت کردند کم از دو طیف پایداری و ســنتی ندارند. آنها هم در زمان انتخاب رئیس 
مجلس برای قالیباف دردســر جدی ایجاد کردند و اخیرا هم حاجی بابایی عضو ارشد این 
فراکســیون اخطار تند و تحقیرآمیزی برای هیأت رئیسه مجلس خط و نشان کشید. طیف 
چهارم تحول خواهان هســتند، آنها خودشان از دو دسته گی سیاسی رنج می برند. گروهی 
طرفدار قالیباف و جمعی نیز طرفدار علیرضا زاکانی هستند. علیرضا زاکانی گرچه به کرسی 
ریاست مجلس نرسید اما می خواهد رئیس کف صحن باشد. نمونه بارزش را در رد اعتبارنامه 
تاجگردون مشاهده کردیم. هرچه قالیباف تلاش کرد پرونده تاجگردون را ختم به خیر کند 
اما زاکانی محکم ایستاد و نگذاشت اعتبارنامه او تأیید شود. محمدعلی پورمختار درباره علت 
بروز و ظهور آشفتگی در تصمیم گیری مجلس یازدهم گفت: این دوره از مجلس تازه تشکیل 
شده و اکثریت نمایندگان فاقد تجربه نمایندگی هستند اما »انا رجل« در مجلس زیاد است 
چون بین رأی نماینده و رئیس مجلس فرقی وجود ندارد. وی افزود: وقتی نماینده ای با عبور 
از همه مراحل سخت انتخابات به مجلس راه می یابد، توقع دارد حرفش پیش برود بنابراین 
زمانی که به حرف هم گوش نمی کنند این مسئله باعث اختلاف می شود. از طرفی گروه ها 
و سلایق سیاسی تمایل دارند لیدری معادلات تصمیم گیری در مجلس را به دست بگیرند 
و بقیه از آنها تبعیت کنند اما این اتفاق خیلی کم رخ می دهد، مگر اینکه علایق مشترکی بین 
گروه ها ایجاد شود. اگر این رویه اصلاح نشود آشفتگی در تصمیم گیری تا آخر دوره باقی 
خواهد ماند. نماینده ادوار مجلس درباره ســخت تر بودن کار محمدباقر قالیباف نسبت به 
علی لاریجانی برای اداره مجلس اظهار کرد: اداره صحن مجلس کار سختی نیست، در واقع 
جهت دهی به آرای اکثریت نمایندگان در قالب رایزنی های پیش از آغاز صحن اهمیت دارد 

که این کار از وظایف و مسئولیت های رئیس مجلس محسوب می شود.
وی با اشاره به وجود دیدگاه های مختلف سیاسی درباره محمدباقر قالیباف ادامه داد: 
برخی گروه ها به آقای قالیباف ایراداتی را مطرح می کنند و او را قبول ندارند، همین مسئله 
موجب بروز تقابل هایی می شود. مثلا امکان دارد به نظرات آن گروه ها توجهی نشود و در 
مقابل آقای قالیباف نیز برای اجرای دیدگاه هایش به موانعی برخورد کند که این مشکلات 
هم اکنون وجود دارد. فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ به این سئوال که »اگر علی لاریجانی 
رئیس مجلس بود آیا همین وضعیت قالیباف را داشت یا می توانست اوضاع را اداره کند؟« 
اظهار کرد: آقای لاریجانی در مجالس هشــتم، نهم و دهم چنین فضایی را تجربه کرد ولی 
نهایتا موفق بود. او با نگاه همه جانبه و سعه صدری که داشت حرف های نمایندگان با دیدگاه 
های مختلف را تحمل می کرد. ضمن آنکه خودش را به افراد خاص محدود نمی کرد. یعنی 
این طور نبود که اطرافیان محدودی را هرجا رفت با خود ببرد. وی ادامه داد: به آقای قالیباف 
توصیه می کنم در مجلس فرماندهی و ریاست معنا و مفهوم ندارد بلکه باید اجماع حاصل 
شود یعنی باید اکثریت نمایندگان قانع شوند که رئیس مجلس نظر آنها را دنبال می کند تا 
همراهی نشان دهند وگرنه مقابله خواهند کرد. همچنین باید از همه ظرفیت های داخل و 
خارج از مجلس بهره بگیرد و خودش را به اشــخاص تجربه شده محدود نکند. پورمختار 
درباره احتمال تغییر ریاست مجلس یازدهم در سال های بعد گفت: در دوره دهم هم آقای 
لاریجانی برای حفظ کرسی ریاست به خصوص در سال های سوم و چهارم با چالش های 
جدی مواجه بود بنابراین بعید نیست اگر اکثریت نمایندگان به این نتیجه برسند که نظرشان از 
سوی رئیس مجلس دنبال نمی شود، تصمیم دیگری بگیرند. وی درباره طرح سئوال از رئیس 
جمهور و امکان ارسال پرونده این سئوال به قوه قضائیه اظهار کرد: بعد از سخنان رهبر معظم 
انقلاب، چنین رویکردهایی خارج از رهنمودهای ایشان تعریف می شود بنابراین با اقبالی 
از سوی اکثریت مجلس مواجه نخواهد شد. معتقدم سئوال از رئیس جمهور سرنوشتی مثل 
دوره دهم پیدا می کند، آن دوره هم پنج سئوال مطرح شد و نهایتا مجلس از چهار پاسخ رئیس 
جمهور قانع نشد. حالا به فرض که موارد عدم قانع شدن از پاسخ های رئیس جمهور به قوه 
قضائیه برود، در کوتاه مدت مشکل کشور حل نمی شود چون کمتر از یک سال دیگر دوره 
این دولت تمام می شود و مسئولیت را به رئیس جمهور بعدی واگذار می کند. فعال سیاسی 
اصولگرا با بیان اینکه مجلس باید با دولت همکاری کند، یادآور شد: تجارب گذشته نشان 
می دهد حتی اگر مجلس طرح اقتصادی دهد چون بار مالی ایجاد می کند و این وضعیت 
مغایر اصل ۷۵ قانون اساسی است در شورای نگهبان رد می شود، پس مجلس راه دیگری 
جز جلب نظر دولت ندارد. حتی اگر این طرح در شورای نگهبان هم تأیید شود اما اگر دولت 
اعتقادی به آن نداشته باشد، از اجرای آن سر باز می زند. در واقع اجرای قانون را در دست 

اندازهای مختلف می اندازد تا یک سال آخر دوره اش هم به پایان برسد.

سرویس سیاسی- ناصر ایمانی گفت: که سوال از رئیس جمهور هیچ منعی ندارد و به 
هیچ وجه به معنای کارشکنی نیست. به فرض که حتی اکثریت نمایندگان هم خواستار سوال 
از رئیس جمهور باشند، هیچ اتفاق عجیبی رخ نخواهد داد. در آن صورت رئیس جمهور به 
مجلس می رود و بخشی از نمایندگان از پاسخ های او قانع می شوند و برخی هم نمی شوند.

اخیرا ناصر موســوی لارگانی، یکی از نمایندگان مجلس گفته اســت که نمایندگان 
خواهان رســیدگی به تخلفات رئیس جمهور از قوه قضائیه هســتند. این درحالی است که 
منتقدان برخورد با رئیس جمهور می گویند که سوال از رئیس جمهور یا طرح های مشابه باعث 
کند شــدن حرکت دولت و بازداشتن آن از خدمت رسانی است. در مقابل متقدان عملکرد 
دولت باور دارند که اگر نمایندگان نظارت دقیق و دارای ضمانت اجرای نداشته باشند، دولت 
از مسیر اصلی خدمت رسانی خارج می شود. اما آیا سوال از رئیس جمهور یا درخواست از قوه 
قضائیه برای برخورد با دولت کارشکنی محسوب می شود یا انجام وظیفه نظارتی نمایندگان؟

ناصر ایمانی، تحلیلگر مســائل سیاسی باور دارد که پیگیری عملکرد دولت در قالب 
ســوال به هیچ وجه به معنای کارشکنی نیســت. او درباره این موضوع گفت: »درخواست 
رسیدگی به تخلفات دولت نظر یکی از نمایندگان بوده است و باور دارم که چنین خواسته ای 
نظر اکثریت و حتی اقلیت مجلس نیست اما در کنار این گزاره فراموش نکنیم که سوال از 
رئیس جمهور هیچ منعی ندارد و به هیچ وجه به معنای کارشکنی نیست. به فرض که حتی 
اکثریت نمایندگان هم خواستار سوال از رئیس جمهور باشند، هیچ اتفاق عجیبی رخ نخواهد 
داد. در آن صورت رئیس جمهور به مجلس می رود و بخشی از نمایندگان از پاسخ های او قانع 
می شوند و برخی هم نمی شوند. آنچه رهبر انقلاب تأکید کردند، منع استیضاح و برکناری 
دولت بود اما سوال از رئیس جمهور که برکناری دولت نیست و اتفاقا در راستای انجام وظیفه 
نمایندگی است«. این فعال سیاسی در پاسخ به این پرسش که چرا طرح ارائه گزارش سالانه 
رئیس جمهور به مجلس متوقف ماند و بازهم رئیس جمهور به صحن علنی نیامد، اظهار کرد: 
»آن موضوع هنوز به صورت قانون در نیامده است و اگر نمایندگان ارائه گزارش به مجلس را 
به صورت قانون درآورند هم آقای روحانی و هم رؤسای جمهور بعدی بر اساس قانون باید 
به مجلس بروند و گزارش عملکرد بدهند. برخی می خواهند چنین القاء کنند که درخواست 
گزارش از رئیس جمهور هم کارشــکنی است اما واقعا این طور نیست و اتفاقا چنین امری 
مطلوب به نظر می رسد. ارائه گزارش عملکرد از سوی دولت مخالف قانون اساسی هم نیست 
و قانون اساسی مقرر داشته است که مجلس می تواند بر امور مختلف نظارت داشته باشد. در 
این موضوع نباید با نگاه سیاسی و جناحی روبه رو شد. در بعضی کشورها هم چنین قانونی 
وجود دارد؛ ازجمله آمریکا که رئیس جمهور این کشور موظف است سالیانه یک بار به نزد 

نمایندگان برود و گزارش عملکرد دولت را ارائه کند«.
او در پایان در پاسخ به پرسشی دیگر مبنی براینکه آیا دولت نسبت به مجلس نگاه از 
بالا دارد، گفت: »تصور نمی کنم چنین موضوعی صحت داشته باشد زیرا قرینه ای بر وجود 
نگاه بالای دولت نســبت به مجلس وجود ندارد اما اگر چنین تصوری در دولت نســبت به 

مجلس یا بالعکس ایجاد شود، قطعا ناپسند است«.

پورمختار فعال سیاسی اصولگرا: 

ادعای »انا رجل« در مجلس زیاد است

ناصر ایمانی تحلیلگر مسائل سیاسی: 

رهبری بر منع استیضاح تأکید کردند
 نه منع سوال از رئیس جمهور

معین:


